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Tante Hertha er Hertha Levefællesskabs informationsblad, som udkommer ca. d. 1. i hver 

måned (juli undtaget). Redaktør: Allan Elm.  Redaktionsudvalg: Helle Hansen, Per Clauson-

Kaas, Ole Wadsholt og Anne-Lene Jappe. 

Folk, som ikke er bosiddende i Hertha og som ønsker at abonnere, kan henvende sig til re-

daktøren på tlf. 3840 3401 eller pr. mail: tante@hertha.dk 

 

Dette og de sidste års Tante Hertha kan ses på hjemmesiden: www.hertha.dk under 

’Nyheder’. 

 

Referater o.lign. som ønskes bragt, forudsættes af redaktionen at være klare og egnede til 

offentliggørelse! Redkationen kan foretage enkel korrektur a.h.t. læsevenlighed og layout. 

Deadline for stof til bladet er d. 20. i måneden før. Sendes til: tante@hertha.dk 

eller i postkassen Landsbyvænget 2A, mærket ’Tante Hertha’.  

Stof, som kommer efter deadline, kan ikke garanteres bragt! 

Tante Herthas mail-adresse: tante@hertha.dk. 

KALENDER PÅ HERTHAS HJEMMESIDE www.hertha.dk opdateres løbende.  

Hertha er på Facebook (bestyres af Anne-Lene) 

 

Forsidefoto:  Høstmarkedets muse? Foto: Katrine. 

Foto: Sara N 
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HerthaKalender 
November 

Tirsdag d. 15.  Foredrag om kærlighed II   kl.  19.00 Caféen 

Onsdag d. 16.  Pårørendemøde i HBV    Kl. 19.00  Herthahus, spisestuen 

Onsdag d.16.  Landsbymøde    kl. 19.00  Fælleshuset 

Fredag d. 18. Stuekoncert     kl. 15 og 17 Nr. 30B 

Søndag d. 27. Adventslabyrint    kl. 16  Salen 

Mandag d. 28.  Adventsspiral     Eftermiddag Salen 

December 

Fredag d. 2.   Julestue og vi synger advent ind  kl. 15-19 Caféen, se annonce  

Søndag d. 11. ”Den Hellige Nat” Dukketeater  kl. 15 og 16 Salen 

Onsdag d. 14. Julespil i kirken    kl. 19.00 Skivholme kirke 

Lørdag d. 17.  Julespil     kl. 16.00 Salen 

Torsdag d. 22. Julespil     kl. 19.00 Salen 

 

--- 000 --- 

Søndage kl. 19.30-20.00 : Stilhed i Stalden (se artikel inde i bladet) 

 

 Indhold i dette nummer: 

Annonceringer  s. 4 

Præsentationer  s. 6 

Gartnerinyt  s. 8 

Månedens dyr  s. 9 

 

 

 

Planetsegl    s. 10 

Månedens kunst   s. 11 

Stilhed i Stalden                 s. 13 

Referater                           s. 14 
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STUEKONCERT 18. NOV kl 15 og kl 17 

med Elisabeth Klein klaver og  

Marianne Eising viola/violin 

Landsbyvænget 30B, entre 50 kr., børn gratis. 

Tilmelding til Marianne 

 

Mvh. Marianne 

 

Fredag den 2.12. ‘Synger vi advent ind’ kl. 15-19 

Kulturgruppen er vært ved et gratis arrangement for alle 

- unge som gamle. Vi skal være i - og forhåbentlig også 

uden for- caféen - der bliver gløgg og æbleskiver  

Og der vil være 

Julestue 
Adventssang – Juleklip – Nissehuer - Bålfade 

Gløgg - Saft – Kaffe – Æbleskiver 

Medbring selv materiale til juleklip  

Pause i gartneriet 

(Foto: Ole W) 
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Johannes har været opta-

get af det åndelige hele 

livet. Hvilket har medført, 

at han har virket som  

terapeut og healer i 

mangfoldige år. Han har 

skrevet masser af artik-

ler, holdt mange foredrag 

samt skrevet en bog: 

”Ørnens Visdom” 

             Arr.: Rita. 

Det handler om  

Kærlighed  

Foredrag 2  

af Johannes Ledet 

Tirsdag den 15. november  2022. 

kl. 19.00 – ca. 21.00.  

I cafeen. 

 
Pris: 50 kr.  

Både nye og tidligere  

deltagere er velkomne.  

 
Stikord for foredraget: 

Skal vi bare vende den anden 

kind til? 

At leve indefra og ud. Eller ude-

fra og ind.   

Bestemmer skæbnen eller har vi 

vores frie vilje?  

Fokus på det væsentlige i livet. 

Vi kan lære at se baggrunden 

for det, vi gør. 

Hvordan løser vi ensomhed? 

Vi har hver især enorm magt i 

verden.  

Hvordan får vi en fredelig  

verden? 

Selvværd og selvtillid vil også 
blive belyst i foredraget.  

Neufeld-kursus 

Grethe Lyngdorf oplyser, at det stadig er muligt at  

tilmelde sig det spændende forløb - og at det er flyttet til 

tirsdage med opstart d. 8. november kl. 19-21 (se beskri-

velse i sidste nummer af Tante Hertha). Tilmelding: 

gl@neufeldkurser.dk eller sms til 60590111. 
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My name is Sonia, I 
grew up in Neviano, 
a small town in sou-
thern Italy.  
Although there isn't 
much to do in Nevi-
ano, I always 
thought I was lucky 
to be born in Salen-
to, the area where 
Neviano is located. 
Salento is famous 
for its beautiful sea, 
beaches and out-
door activities. Mine 
is a large family. I 
have 3 brothers and 
1 sister. I grew up 
never feeling alone 
in a chaotic but 
warm and wel-
coming atmosphere. 
Our mom gave us 
the love for nature 
and animals while 
our dad taught us to 
face challenges and 
rely on ourselves. At 
20 I left home to 
move to Lecce and 
study Psychology, 
my greatest passion 
along with music 
and video games. I 
can't wait to start 
my experience at 
the Hertha Living 
Community because 
I am sure it will 
make me grow and 
allow me to meet 
special people. I ho-
pe to get to know 
Danish culture as 
much as possible 
and also to make 
mine known.  
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Gartnerinyt November 2022 
Efterårsfarverne, den flotte evigt skiftende himmel beriger vores dage i gartneriet. 
Med det gode vejr har vi fået sået alle høstede bede til med grøngødning og generelt fået 
ryddet op. 
Der har kun været let frost endnu. For nogle uger siden høstede vi alle hokaidoerne. De er så 
flotte. De står nu i vores pauserum og hærder. Herefter kan de bedst opbevares ved 16 gra-
der, så har du en kølig stue eller andet, må 
du rigtig gerne tage nogle med hjem og læg-
ge dem til pynt. 
Arnannguaq er i gartneiet mandag, tirsdag, 
torsdag og fredag, og vi er rigtig glade for 
hendes store hjælpsomhed, gode kræfter og 
sans for detaljer. Hun er rigtig dygtig til at gå 
ærinder. Nu hvor jordkælderen skal fyldes 
igen, er det dejligt at se med hvilken glæde 
og genkendelighed Oliver, Ditte, Arnannguaq, 
Sara m.fl. går til de kendte opgaver. 
De sidste tomater er nu plukket og planterne 
fjernet, så de undersåede afgrøder kan få 
mere lys. Der har været en smule figner, vin-
druerne modner stadig uens i klasen, de skal 
tyndes på et bestemt punkt, og det har jeg 
endnu ikke ramt. Det er i en meget travlt 
periode, men næste år er der endnu en mu-
lighed. 
 
Nu er vi begyndt at købe flere grøntsager fra 
Karl Henning, og det er muligt at bestille pri-
vate leveringer med; det bestilles direkte til 
ham på 41164842. Han kommer den 3die 
torsdag i måneden og bestil gerne nogle dage 
i forvejen. Den leveres så i vores jordkælder 
med regning. Du kan give denne besked vi-
dere til venner og bekendte, som gerne vil 
have biodynamiske grøntsager. 
 
Der kan nu hentes grønkål, selleri - de bliver 
taget op ved udsigt til 5 graders frost - pal-
mekål og porrer. Vær sød at tage efterårspor-
rerne først. De er for neden i bedet med flag. 
Jeg ved godt det er meget vådt, men gå 
rundt på græsset og høst nedenfra. 
Der er også jordskokker og sølvbeder - træk 
ikke hele planten op, kun bladene, og træk 
dem af, så der ikke står stumper tilbage. De 
rådner over tid og er ikke så godt for planten. 
Der er stadig lidt grønt - rucula, sennepspinat 
mm. De sidste holder nok ikke så længe. Ved 
jordkælderen er der hokaido og løg - hoka-
idoen flytter ind i jordkælderen ved udsigt til 
frost. I jordkælderen er der kartofler, gulerod 
- både vore egne og Karl Hennings Rodelika. 
Rødbeder også fra Karl Henning, desværre 
lidt små og aflange. Jeg kan bedst lide de 
runde, de har bedre smag. 
Der er stadig lidt spidskål ude, daikonradis, 
rosenkål, lilla majroe, roset kål, rødbeder og 
gulerødder. Gulerødderne bliver snart høstet, 
så kan de hentes i jordkælderen. I jordkælde-
ren er der også lidt bladselleri fra Karl Hen-
ning. 
Jeg køber snart rødkål, pastinak og persillerod, økologisk. 
God fornøjelse. 
For gartneriet  
Birthe 
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Månedens kat 

Der er mange katte og andre husdyr i Hertha. Dem vil vi i de næste numre af 

Tante Hertha (i den udstrækning der er plads) forsøge at ”sætte ansigt” (og 

ejer) på. Så send gerne et vellignende (og/eller sjovt) billede af din kat, hund, 

marsvin eller guldfisk. Nedenfor det første. 

Jeg har fået en af Zetnas killinger  som hedder Simba. Den er meget nysgerrig, og I får måske besøg af 

den. Her er den på besøg hos Cille. 

Hilsen Hanne 
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Planet-kvaliteter:  Venus              Træsnit af John Hansen 

Vers: 

Væk i os sansen for den ophøjede skønhed, 

Venus! 

Du kærlighedens strålende stjerne! 

Lad os glædelig give os selv til livet i tjenende, 

uselvisk hengivelse. 

Måtte således, i harmoni mellem det indre og 

det ydre, strømme  

glæde og fred til sjælene. 

Vers: 

Den kobberforbundne Venus 

taler gennem det jomfruelige birketræ, 

som rodfæster sig svagt, og drikker meget lys: 

Oh, menneske 

Form din sjæl med sarthed  

beundre kærlighedsfuldt verdens skønhed. 

Dag:   Fredag                         Lyd:  a 
Træ:     Birk                                    Tone:  f 
Metal:    Kobber                                      Farve:  Grøn 
Organ:    Nyre                Sten:  Smaragd, ametyst 
Plante:     Havre                              Symbol:  - 
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Månedens kunstværk 

Vi præsenterer hver måned et kunstværk. Kunstneren selv er velkommen til at skrive lidt om 

sig selv, sin proces og værket, samt værkets titel og årstal. Formålet er at vise de kunstneri-

ske talenter, som Hertha - ofte ganske usynligt - rummer. Bidrag gerne med et billede af det 

bedste, du har lavet! Send det til tante@hertha.dk.  

Lena skriver: Det er billeder malet efter at være blevet introduceret til Akrylma-
ling. 
En form for abstrakt leg med farver, uden at have kendskab. Lige som madlav-
ning og kogekunst uden opskrift?  
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Æbletræ i blomst midt oktober måned. (Fotos: Ellinor)  

Så er der 

drama! 

(Julespil) 

Foto: 

Katrine 
Det går ikke helt stille af sig, når der kastes 

æbler ned fra den ene til den anden hos ude-

holdet (Foto: Tove V.) 

Der er så smukt 

”deroppe” i him-

len... (Foto: Ole 

W.) 



 13 

Foto: Tove V 

 

 

Lidt om ”Stilhed i Stalden” af Tove Vejlgaard 
Den 8. november er det to år siden, vi startede initiativet stilhed i stalden. 

På det tidspunkt var der – som der ind imellem er – noget uenighed og turbulens i det sociale 
felt i Hertha. 

Idéen om at skabe en ”kappe” af ”positiv energi” over fællesskabet opstod på denne bag-
grund. Ved at snakke sammen flere forskellige og udveksle synspunkter, endte vi med føl-
gende koncept: 

Vi mødes hver søndag 19.30 i staldens pauserum og sidder sammen i stilhed. Vi sid-
der i rundkreds om et lille bord med et tændt lys på. Stilheden indledes med en lille 
klokke – og afsluttes, når en gong lyder efter 30 minutter (fra Rudis meditations-
app) – hvorefter klokken ringes igen.  

 

Tidspunktet blev bl.a. valgt, for at forældre kunne nå at lægge deres børn, og på søndag, 
hvor weekenden er overstået, og hvor man som regel ikke har faste arrangementer om afte-
nen. 

 

Den rene stilhed blev valgt, fordi det med sikkerhed er noget, som alle kan tilslutte sig. At 
sidde sammen med andre mennesker i stilhed er nærende. Vi fravalgte oplæsning af vers 
eller citater, fællessang, musik og lign., fordi det med sikkerhed er noget, som ikke alle en-
stemmigt kan tilslutte sig. 

 

Hensigten er, at man gennem aktiv deltagelse i stilheden (kald det meditation, bøn, fordy-
belse, eller hvad du vil) medvirker til en form for nærende energi – både for en selv, men 
også for omgivelserne – familien, Hertha, Danmark… verden…ja, Kosmos. Der er masser af 
brug for menneskesjæle, der, om end det blot er i korte øjeblikke, vibrerer positivt ind i ver-
den i fællesskab. 

 

Erfaringen: Der er en fast gruppe på 10-15 personer, der i vekslende antal mødes søndag 
aften, og nogle gange dukker andre op. Der har ikke været én eneste søndag uden stilhed i 
stalden, men der har været aftener med få deltagere. Det er vigtigt, at flammen holdes le-
vende, vigtigere end det konkrete antal af fremmødte.  

 

Invitation til nye deltagere: Det ville være skønt, hvis der var flere, der havde lyst til at 
deltage. Man kan bare møde op lidt før halv otte søndag aften i stalden, sætte sig ned, nyde 

stilheden og fordybelsen – og gå hjem med lidt mere fred i sjælen   På gensyn der.  
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Referat af Landsbymøde tirsdag den 4. oktober 2022 

Ordstyrer Tove V, referent Anne F 

1. På opfordring fortæller Diana med udgang i Lars Kongsteds nylige død (inden for tavsheds-
pligtens rammer, selvfølgelig) om HBVs tanker, dilemmaer og overvejelser om fremtiden i 
forhold til de aldrende og tiltagende svækkede beboere i HBV. 
Lars er den første beboer i HBV, der er kommet på plejehjem. Der har derfor ikke været en 
reel plan for, hvordan det skulle foregå. Det har været en svær proces med mange følelser. 
Der har været mange overvejelser, møder og samtaler med pårørende for at finde en løsning. 

Især tre ting kommer i spil, når man gør sig overvejelser i sådan en sag: 
1. Beboerens trivsel 
2. Arbejdsmiljøet for de ansatte – plejekompetencer og hjælpemidler (f.eks. lift) 
3. Økonomien – hver beboers kommune bevilger individuelt ressourcer til opholdet i HBV 

Det var heldigt, at Lars var tilknyttet Herthahus/Vidarhus, da der langt hen ad vejen var an-
satte nok til at hjælpe ham, fordi så mange færdes der, men i takt med at Lars blev dårlige-
re, krævede det flere ressourcer og plejekompetencer. Blandt andet ud fra erfaringerne om-
kring Lars er HBV i gang med at gøre sig klart, hvordan HBV skal forholde sig i fremtiden. 
Hvad er det HBV er gode til, hvad er de uddannede til, hvad er deres kompetancer - og hvad 
er uden for deres kompetenceområde? Hvis beboere bliver så begrænset og plejekrævende 
som i Lars’ tilfælde, kan de ikke arbejde i værkstederne, og så bliver det økonomisk umuligt 
at holde gang i alle værkstederne, hvilket vil få store konsekvenser, bl.a. for livet i Hertha 
Levefællesskab. 

HBV blev også opmærksom på plejepersonalets kompetencer i forbindelse med Lars’ sidste 
tid på plejehjemmet, hvor besøgende fra HBV oplevede en god og respektfuld håndtering af 
dødsprocessen. Man erfarede tydeligt, at HBV er gode til mange ting, men ikke til alt. 

Fra salen spørges ind til hvad den oprindelige tanke var, da Hertha opstod. Det forklares, at 
teorien dengang var fra ”vugge til krukke”, men at virkeligheden jo ser meget anderledes ud 
end teorierne for over 30 år siden... Man kan ikke forudsige, hvad der fremadrettet vil ske i 
en lignende situation. Aldring foregår på meget individuelle måder, og der kan komme syg-
dom oven i, så derfor er der heller ikke er en fast plan, næste gang en beboer kommer i en 
lignende situation. Der er mange forhold, der gør sig gældende. 

Der spørges ind til brug af den kommunale hjemmepleje for at kunne holde beboeren i Her-
tha længst muligt, samt forslag til at man overvejer brugen af Levefæller som frivillige be-
søgsvenner. 
Mindested: Line Rudbeck, specialist i sorg hos mennesker med udviklingshæmning har infor-
meret om betydningen af at have et mindested, hvor man kan mindes, det man har mistet 
(og det kan være mange forskellige tab, man kan mindes). HBV vil komme med et forslag til 
et sådant mindested i Hertha. 

Der vil være en mindehøjtidelighed for Lars Kongsted mandag d. 10/10, se opslagstavlen for 
mere info. 

2. Fællesledelsen - ved Eja - informerer om processen vedrørende en kommende grundejer-
forening - og de udfordringer og spørgsmål, der rejser sig. 

Årsagen til, at vi er i gang med at lave en grundejerforening, er at det er beskrevet i lokalpla-
nen, at vi skal have en grundejerforening. Samtidigt har FL haft for mange opgaver til, at de 
kan overkomme dem.  
En gruppe bestående af Søren H, Finn Bojsen, Hans Lindemann og Karen Lindemann har kig-
get på, hvordan vedtægterne for grundejerforeningen kunne se ud. De har bl.a. kigget på 
andelssamfundet i Hjortshøj og standardvedtægterne i lokalplanen. 
Det er endnu ikke klart, hvordan vedtægterne præcis skal se ud, da det kommer an på, hvad 
grundejerforeningen skal indeholde. Der er mulighed for, at grundejerforeningen kun tager 
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sig af det, der står i lokalplanen f.eks. vedligeholdelse af veje, belysning mm., og at der såle-
des skal være to separate grupper med bestyrelser etc. – grundejerforening og en for kultur- 
og fælleslokaler. En anden mulighed er at lægge kultur og fælleslokaler ind under grundejer-
foreningen. 
Vedtægtsgruppen + FL har siddet med flere spørgsmål som de har svært ved at finde svar 
på. 
Eksempler: 
Hvordan gør man stemmeretten retfærdig mellem ejer og lejer? 
Kan en stemme gives videre? 
Hvordan fordeler man kontingentsatsen retfærdigt? 
LM tilkendegivelse: LM giver FL + vedtægtsgruppen godkendelse til at bruge ca. 10000 kr. på 
en jurist, som vil kunne hjælpe med at besvare nogle af de ovenstående og andre spørgsmål. 

3. Fælleskasse, Budget, mandatgrupper 2023 ved Søren C (se tre vedhæftede filer) 
Hvis man har inputs til de kommende års budget, skal Søren C modtage det inden d. 15. okt. 
Mandatgrupperne skal oplyse, hvem der er med i gruppen. Derudover skal hver gruppe kigge 
på deres procentsats i budgettet (sidste år blev der vedtaget variable procentsatser). Hvis 
gruppen ønsker en anden sats, skal der laves en ansøgning som skal sendes til Søren C + FL 
inden d. 15. okt. 
Budgettet skal til godkendelse på LM d. 16. nov. 

4. Instagram i Hertha - ved Anne F 
Ud fra en snak i støtteforeningen kommer Anne med en idé om at lave en Instagram profil til 
Hertha eller et ”tag” som er specifikt for Hertha. Ideen er at få Hertha formidlet til et andet 
og yngre publikum via andre kommunikationskanaler, end der hidtil har været brugt. 
Der er ikke enighed om at starte en instagram profil. Der tales om at lave et punkt om kom-
munikation (internt og eksternt) samt hvilke retningslinjer, der skal være gældende ved bru-
gen af sociale medier i Hertha. 

5. Cykelskuret - ved Claus (se evt. mails, Claus har sendt rundt) 
Der ønskes mere brugbar plads inde i cykelskuret (det runde røde skur), og Claus kommer 
med et forslag om at tage nogle af containerne fra skuret og stille udenfor bag et hegn eller 
lign. 
Der spørges ind til, hvem der ejer skuret og står for vedligeholdelse. Skuret er blevet givet af 
en fond og bliver bl.a. brugt af Burishus til opbevaring af cykler + affald og er tidligere blevet 
brugt af Herthahus til container med restaffald. 
Der er ikke enighed om, at containerne skal flyttes udenfor. Claus vil tage en snak med Ken-
nert ift. skuret. (se evt. Claus’ seneste mail) 

6. Eventuelt 
Varme i fælleshuset: Der skal spares på energien, og der stilles spørgsmål til, hvor varmt der 
skal være i fælleshuset. Claus vil gå videre med dette. 

Visionsseminar: Der mangler en gruppe, som har lyst til at stå for visionsseminaret i efteråret 
2023. Der er en gruppe, som står for det seminar, der skal være i foråret. Giv besked til Sø-
ren C eller Randi, hvis man ønsker at melde sig. Næste landsbymøde (d. 16/11) vil blive af-
holdt i fælleshuset, da der ikke er varme på i salen. 

Måne 

ved 

Helene 

og Ians 

hus og 

blom-

ster-

mark. 

(Fotos: 

Ole W) 
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Foto: Ole Ingerslev 

”Nogen må ...” 

 
Nogen må være hænder 

og øjne og fødder og krop 
for dem som ikke ved egen hjælp 

kan rejse sig selv og stå op. 
 

Og nogen må uden at væmmes 
holde en fremmed ren 

og skifte det snavsede sengetøj 
igen - og så bare igen. 

 
Nogen må kunne lukke 
en syg eller ensom ind 

og bøje sig ned og stryge 
en fremmeds fremmede kind. 

 
Og nogen må kunne værne 

det sind der blev sygt og defekt 
med både professionalisme 
og menneskelig respekt. 

 
Nogen må kunne høre 

et ekko, en afbleget klang 
af det som var stærkt og virksomt 

og levende liv engang. 
 

Et job som så mange andre 
lidt hårdt og halvsløjt betalt 
og egentligt ikke betalbart 

fordi det er så vitalt. 
 

Martha Christensen 
 

 
 
 
Udsendt af Carl Scharnberg, 9760 Vrå 

 
SÅ vigtigt et digt i en tid, hvor ingen søger ind på 
omsorgsuddannelserne, og hvor der savnes  
uddannede medarbejdere næsten overalt. Vi må i 
Hertha være taknemmelige over, at det ikke er  
tilfældet her.  
Helle 


